
Fialova partička nejhorší historicky ve všem
Když je vláda pravicová, tak podporuje podnikání? Známá mantra
u  nás  neplatí,  jak  si  potvrdíme  v následujících  řádcích.  Že
udusává  životní  úroveň  pracujících  a  jejich  rodin  je  u  kabinetu
tohoto složení  od počátku předpokladatelné,  ale on zadupává i
podmínky svých tradičních voličů.  »Úkolem pro státní správu je
podporovat  podnikání a vytvářet příznivé podmínky pro ty,  kteří
svou  aktivitou  financují  chod  země  a  vytvářejí  pracovní
příležitosti,« stálo v programovém prohlášení vlády Petra Fialy. Ta
dle svých výpočtů plní svůj program na 93 procent. 

 Jak je  to tedy se zmíněnou podporou podnikatelů? Podle nové
analýzy se Česká republika potýká se zhoršujícími se podmínkami
pro podnikání, které jsou nyní 6. nejhorší v Evropské Unii. Oproti
roku 2023 jsme si tak v žebříčku Indexu prosperity a finančního

zdraví pohoršili o dvě příčky. Na vině jsou vysoké ceny energií nebo růst daně z příjmu
právnických osob v rámci konsolidačního balíčku. »Ještě v roce 2021 platily průměrně
podniky se spotřebou 500 až 1999 megawatthodin desetinu eura za kilowatthodinu, do
roku 2023 se ale cena vyšplhala na více než dvojnásobek,« uvedl Milan Mařík, analytik
projektu Evropa v datech.
Dalším  významným faktorem pro  zhoršení  pozice  českých  podnikatelů  v  evropském
srovnání je nezvládnutá digitalizace státní správy, kterou Petr Fiala považuje také za
jeden ze splněných cílů. Podívejme se ale například do Estonska, kde digitalizaci zvládli
ve skutečnosti, nejen na papíře a v předvolebních PR textech.
Raději nekoukejme k sousedům
  Právě energetickou drahotu, která stojí za tím, že se v České republice hůře nejen
podniká,  ale  i  žije,  této vládě už každopádně nikdo  neodpáře.  Ze srovnání  s  našimi
sousedy  je  totiž  jasné,  že  toho  vláda  pro  pomoc  občanům  neudělala  dost.  Během
energetické  krize  většina  evropských  států  elektřinu  dotovala  –  například  formou
cenových stropů, ale i jinými nástroji. V České republice subvence předloni skončily, v
řadě  zemí  včetně  našich  sousedů  ale  úlevy  zůstávají.  »Nesilová  složka  ceny  je  v
okolních  státech předmětem státních  zásahů výrazně více  než  v  ČR,  která  je  velmi
liberální  a  firmy  i  domácnosti  tu  platí  v  zásadě  vše,« upozorňuje  Jiří  Matoušek,
marketingový šéf dodavatele energií Centropol.I proto u nás ceny za distribuci u bytových
tarifů vzrostly od roku 2021 o 30 procent, u topenářských dokonce o 50 procent. Platby
»za jistič« stouply o 35 až 75 procent. Čechům cenu zvedá i relativně vysoký poplatek na
podporu obnovitelných zdrojů, způsobený zpackaným solárním boomem před 14 lety.
Během krize jej hradil plně stát, vloni se ale u nás vrátil na faktury spotřebitelů, zatímco v
Německu  či  na  Slovensku  ho  státní  kasy  platí  dál.  Také  v  Polsku  byla  podpora
spotřebitelů zákonem prodloužena ještě na první pololetí roku 2024 a ceny stále dotují i
Maďaři.  Matoušek  je  přitom přesvědčen,  že  stát  bude  muset  dřív  či  později  k  větší
podpoře cen sáhnout. Počínání Fialovy vlády je tak pouze odkládáním nevyhnutelného,
zatímco české domácnosti  i  firmy na okolních státech pozorují,  jak nám vlak ujíždí a
stáváme se čím dál méně a méně konkurenceschopnou ekonomikou, s milionem a čtvrt
občanů ohrožených energetickou chudobou. Musím se tedy ptát znova – když Petr Fiala
ve svých hollywoodských videích mluví o tom, jak jsme krizi zvládli, o jakém zvládnutí to,
sakra, žvaní?
 O tom, že krize rozhodně není za námi, svědčí i predikce Potravinářské komory. Ta totiž
hlásí, že zdražování nemine naše občany ani v letošním roce. Někteří vládní politici mají
tu drzost mluvit o tom, že potraviny zlevňují, což ale v obecné rovině není pravda. Inflace
se v jednotlivých měsících pohybovala mezi 2-3 procenty, nicméně bavíme se stále o
zdražování. Navíc už z tak vysokých cen, které za poslední roky – na rozdíl od mezd –
narostly  o  1/3!  Fialovi  a  jeho partičce  je  to  ale  zřejmě  úplně  jedno,  radši  bude  mlít
prázdné fráze o prodavačích strachu. Jediný, kdo tady však nahání strach, je Fialova
vláda a její návrhy!
Vadí jim i pohádky
A podobně  z  cesty  jako  Fiala  žvaní  na  přelomu roku  i  »lepšolidi«,  maskující  se  za
politické komentátory. Ti už by lidem zase něco zakazovali. Co tentokrát zvedlo žluč J.
Šídlovi, byste ale asi uhodli jen těžko. Šídlo, který se tak rád staví do role toho, kdo lidem
na internetu říká, koho je, a koho není správné volit, by nyní zakázal jednu z nejhezčích
tradičních českých pohádek. Novým Šídlovým nepřítelem se stal nově Krakonoš. Ano,
slyšíte dobře. Krakonoš a jeho popularita u diváků rozpálila Šídla natolik,  že se kvůli
popularitě  Krkonošských  pohádek  musel  uchýlit  k  vulgarismům  a  neváhal  dokonce
nekompromisně odsoudit všechny, kteří jeden z klenotů televizního archívu opakovaně
rádi  sledují.  Večerníček  označil  za  »bolševickej  pos**nej  obraz  vzpoury  neschopný
dělnický třídy a malých udavačů proti  tradičnímu německýmu obyvatelstvu«. A dodal:
»Proklínám všechny, kteří to ještě pustěj v televizi«.
Dobře, uznávám, že občas také bývám při svých vystoupeních expresivní. Co ale vadí
mně, je ožebračování lidí, házení klacků pod nohy těm nejzranitelnějším, kmotrovství a
další neduhy Fialova tragického vládnutí. Pokud ale tihle nezaujatí političtí komentátoři
ztrácejí  mentální  rovnováhu  už  deset  měsíců  před  volbami  kvůli  Krkonošským
pohádkám, čeká nás na poli politické žurnalistiky zřejmě mimořádně plodný rok.

Tajné služby u nás posilují. Mohou zrušit volby. Zelenskyj
je zoufalý.               Miloš Zeman pro Parlamentní listy

  Pane prezidente,  ještě před koncem roku se hojně
debatovalo  o  zrušení  prezidentských  voleb  v
Rumunsku,  kdy  ústavní  soud  napodruhé  tento  krok
učinil po tlaku Spojených států. V naší zemi se objevily
obavy v opozici, zda rumunský scénář nehrozí také v
České republice. Sdílíte tyto obavy?NNáš Ústavní soud
je  podle  mého  názoru  aktivistický  v  tom  smyslu,  že  se
snaží  vycházet  vstříc  vládě,  a  nemohu  vyloučit,  že  v
krajním  případě  by  k  něčemu  podobnému  jako  v

Rumunsku došlo i u nás. V každémpřípadě to považuji za hrubé zneužití soudní moci.

Rumunský ústavní soud své první rozhodnutí přehodnotil i na základě údajných
informací tamních tajných služeb. Dovedete si představit, že by u nás stejnou
roli sehrála BIS? 
Záleží na tom, kdo tuto službu vede. V případě pana Koudelky je toho zcela určitě
schopna. Kdysi jsem říkal, že po policejním státě může nastoupit ještě něco daleko
horšího, a to je stát vedený tajnými službami. Daleko horší    by to bylo i proto, že to
bude neviditelnější vedení než v případě policejního státu.
 Souvislost  s  BIS  má  podle  mnohých  i  nový  paragraf  trestního  zákoníku
„činnost pro cizí moc“, protože tuto změnu si podle řady zdrojů z Parlamentu
prolobbovala právě tato tajná služba. Co na to říkáte? Opakuje se historie nikoli
tak  zcela  dávná.  Mnoho  lidí  bylo  souzeno  za  údajnou  špionáž  pro  americké
imperialisty. Teď jsou to jiní imperialisté, ale princip je stejný. Znovu opakuji, že u nás
tajná  služba  posiluje  svoji  moc,  a  to  nejenom  nad  řadovými  občany,  ale  i  nad
ústavními  institucemi.  Je  to  nebezpečný  trend,  o  němž  doufám,  že  ho  příští
parlamentní volby zvrátí. Pokud ovšem nedojde k tomu, že nakonec i ty volby mohou
být zrušeny pod tlakem tajných služeb.
  Ano, stále častěji zaznívá, že místo toho, aby politici kontrolovali tajné služby,
jak  to  ukládá  zákon,  nechají  se  naopak  tajnými  službami  kontrolovat  a  na
základě  jejich  přání  mění  politiku  státu  či  mění  zákony.  Ostatně  ten  nový
paragraf  je napsaný mimořádně nejasně a  gumově,  že panují  obavy,  že jeho
prostřednictvím lze  odsoudit  prakticky kohokoli  včetně nás dvou na základě
tohoto  našeho  rozhovoru…  ParlamentníListy.cz  se  mohou  pyšnit  tím,  že
představují nezávislý opoziční hlas, který vůbec není ovlivňován žádnou cizí mocí.
   Pakliže vládu po volbách sestaví hnutí ANO pod vedením Andreje Babiše,
dovedete si představit,  že tato vláda vymění Michala Koudelku v čele BIS za
někoho jiného? Ostatně před lety Babiš už tuto možnost měl a neudělal to…
Andrej  Babiš bohužel  tehdy ředitele BIS nevyměnil,  ale pouze ho dočasně pověřil
vedením  s  očekáváním  výsledků  tehdejších  parlamentních  voleb.  Kdybych  měl
odpovědět  poněkud anekdoticky,  řekl  bych,  že  kolují  spekulace o případné koalici
hnutí ANO a STAN. V případě takové koalice by ministrem vnitra zůstal Vít Rakušan a
pan Koudelka by byl zachráněn. Prosím, aby to bylo považováno nikoli za poplašnou
zprávu, ale za katastrofický scénář.
  Když mluvíme o BIS, při  nedávném výročí vrbětického výbuchu jste vystu-
poval v několika rozhovorech, že stále panují  nejasnosti a nebyly předloženy
jasné  důkazy  o  tom,  že  to  bylo  tak,  jak  bezpečnostní  složky  finálně  tvrdily.
Věříte, že se těch důkazů někdy dočkáme? Celou dobu vycházím právě ze zprávy
BIS, což je trošku absurdní, ale jak se říká, i ďábel může citovat Písmo svaté, protože
v této zprávě BIS o vrbětické kauze je věta, která doslovně říká, že „neexistují žádná
svědectví ani důkazy“ o tom, že ti dva Rusové v areálu muničních skladů byli. Takže
moje pochybnosti vycházejí z toho, že nebylo prokázáno, že tam byli. Tím pádem ani
nebylo prokázáno, že ten výbuch mohli spáchat, a pochybnosti z tohoto důvodu trvají.
  Paradoxní je, že na základě článku webu Seznam Zprávy z loňského podzimu
BIS na základě spolupráce při  řešení  vrbětického případu vyznamenala svou
medailí  jakéhosi  člověka,  u  něhož  teď  panují  pochybnosti,  že  je  sám ruský
agent. V onom článku to bylo popsáno dosti podrobně. BIS se samozřejmě snaží
nějakým  způsobem  chlubit,  že  odhalila  ruské  agenty,  a  nu  a  teď  se  dostává  do
uzavřeného kruhu, kde zřejmě spolupracovala s jiným 
  Závěrem roku 2024 a počátkem roku nového jsme viděli mnoho projevů řady
politických představitelů. Dokonce i Tomáš Halík ve své promluvě varoval před
tím, aby se Česko po volbách stalo autoritářskou zemí. Zaznělo mnohé. Viděl
jste některé tyto projevy? Pokud ano, jak je hodnotíte? Tomáš Halík je v podstatě
zanedbatelný,  ale  pobavilo  mě,  když  napadl  zvolení  Donalda  Trumpa  americkým
prezidentem.  To  je  ale  v  rámci  jeho  všeobjímajícího  stylu  nenávisti.  Pokud  jde  o
ostatní projevy, obecně vzato nemám rád fráze a nemám rád čtecí zařízení, protože
ten, kdo svůj projev čte, nepřímo dokazuje, že mu projev napsal někdo jiný.
Slovenský premiér Fico se nedávno v Moskvě setkal s Putinem a vyjednával
dodávky  energetických  surovin.  Na  Nový  rok  ale  Ukrajina  zavřela  tranzit
ruského plynu přes své území do Evropy. Jak tuto Ficovu iniciativu vnímáte?
Nebudeme teď mluvit o Ukrajině a o případném uplatnění Slovenska jako hostitelské
země  případného  jednání  o  příměří.  Budeme  mluvit  o  tom,  že  Slovensko  je  po
uzavření kohoutků v situaci energetické krize. Musí teď vyjednávat se všemi partnery
včetně  Ruské  federace,  aby  této  krizi  zabránilo.  Možná  by  bylo  dobré,  kdyby  se
Slovensko  inspirovalo  příkladem  Maďarska,  protože  to  nemá  s  dodávkami
energetických surovin podstatné problémy.
  Jak vnímáte krok Zelenského, který kohoutky s plynem uzavřel? Jako projev
zoufalství,  který  v  podstatě poškozuje všechny zúčastněné strany včetně Ukrajiny.
Spojil bych to s posledním projevem ukrajinského prezidenta, který byl rovněž aktem
zoufalství.  Nebudu  teď  klást  důraz  na  vulgarismy  v  tom  projevu  včetně  termínu
chujoviny apod.,  ale budu klást důraz na obsah projevu, který v podstatě říká, „vy jste
nás zradili“. Myslím si, že je to anticipace Trumpova postupu po inauguraci 20. ledna.
   Na závěr ještě aktuální otázka z české politické scény. Jaký je váš pohled na
žádost  policie  o  vydání  Tomia  Okamury  k  trestnímu  stíhání  za  předvolební
plakát s černochem s nožem a heslem o „chirurzích z dovozu“? Kdyby u nás
měly být na tři roky zavíráni lidé za plakát, který varuje před ilegální migrací, tak už by
si nikdo nebyl jist ani hrdlem, ani statkem. Z hlediska marketingu je to dobrá pomoc
Tomiu Okamurovi v jeho volební kampani.

.Zcela nekompetentní ministr zahraničí Lipavský
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z nichž významná část občas dezertuje, anebo už dávno zmizela za hranicemi Ukrajiny,
blouzní prezident Zelenský o úspěšné operaci ukrajinské armády v ruské Kurské oblasti.
Samozřejmě, že nikdo spolehlivě neví, jak tam situace skutečně vypadá, ale v každém
hodnocení válečné situace v této oblasti se v našich mainstramových mediích objevuje,
že Severokorejci, kteří v této oblasti bojují na straně Rusů, měli těžké ztráty. Kdyby to
byla všechno pravda, znamenalo by to, že severokorejští vojáci,  kteří  přišli  do Ruska
bojovat (má jich být pár tisíc), jsou prakticky již vyhlazeni Když jsem si pozorně přečetl
poněkud  nepřehledné  zprávy  z dosti  nespolehlivých  informačních  zdrojů,  poslední
ukrajinský  útok  v  Kurské  oblasti  byl  veden silou  praporu.  Tzn.  silou  několika  set
bojovníků.  Prapor  není  ani  divize  a  už  vůbec  ne  armáda.  Je  to  jednotka  nepříliš
významné bojové síly.
   Ministr  zahraničí  Lipavský se nechal  slyšet  na sociální síti X  takto: »Diktátor  Putin
neuznává  Zelenského  jako  prezidenta,  neuznává  Ukrajince  jako  národ  a  neuznává
Ukrajinu  jako  stát.  Nejsou  to  jeho partneři,  proto  pokračuje  v útocích.  Proto  je  třeba
dosáhnout míru silou, aby ruské útoky nebyly účinné a Putin tento postoj přehodnotil.«
Chtěl bych se zeptat pana ministra, co udělá, aby Rusko porazil. Aby porazil zemi, která
disponuje vším surovinovým bohatstvím, na rozdíl od zbytku Evropy a od EU.
  Jak chce porazit zemi, která si poradila již s 15 rundami ekonomických a dalších sankcí
a jejíž hospodářství podle všeho roste. A životní úroveň ruského lidu neklesá… To se
bohužel  nedá  říci  o  životní  úrovni  českého  obyvatelstva  v letech  2022  a  2023,  kdy
především díky vládě,  které je  Lipavský součástí,  vzrostla  inflace v souhrnu obou let
o cca 30 %. A dá se logicky říci, že v důsledku inflace došlo k výraznému propadu životní
úrovně českého obyvatelstva.
   Pokud  jde  o  Zelenského,  je  panu  Lipavskému  potřeba  připomenout,  že  jeho
prezidentský mandát skončil již před více než půl rokem. A žádné prezidentské volby se
na Ukrajině nekonaly, takže je otázka, do jaké míry je vlastně Zelenský ještě legitimním
prezidentem Ukrajiny.
  Nevím, jestli prezident Putin uznává či neuznává Ukrajince jako národ a Ukrajinu jako
stát.  To jsou Lipavského tvrzení,  o kterých by se dalo diskutovat.  V každém případě
V. Putin projevil v posledních týdnech zájem o mírová jednání. Je potřeba lidem nelhat a
nelhat ani sám sobě, jak to dělá na síti X ministr Lipavský. Vzpomínám si, jak po začátku
ruské invaze na Ukrajině v českých mainstreamových médiích fantazírovali komentátoři,
kteří se ani dnes nestydí tvářit jako experti na ruskou válku, o tom, že se během několika
týdnů Rusko ekonomicky zhroutí. Rusko stojí proti Západu samo, ale ne osamocené.
Rozhodně ale nevypadá na to, že by se chtělo položit. To ostatně ve svém vyjádření tak
trochu říká i ministr zahraničí Lipavský.
   Nejlepší cestou, tedy jak z dané situace ven, je zahájit mírová jednání, z nich vyplyne
příměří, pak dohoda mezi Ruskem a Ukrajinou o nové hranici, která bude respektovat
národnostní  skladbu obyvatelstva na východní  a jižní  Ukrajině a na  Krymu.  Tedy na
územích, kde žije historicky naprostá většina Rusů. Pro poučení pana Lipavského chci
dodat, že tato území byla – pokud jde o tzv. Novorusko – připojena k Ukrajinské sovětské
socialistické republice v roce 1922 aktem sociálního inženýrství Lenina a Stalina. Tak aby
prý byl posílen proletářský prvek na jinak převážně zemědělské Ukrajině. A v roce 1954
první tajemník ÚV KSSS Chruščov, připojil k Ukrajině po projednání v Nejvyšším sovětu
SSSR, také převážně ruskojazyčný Krym. Tedy dva nešťastné akty sociálního inženýrství
komunistických potentátů Sovětského svazu mají dopady i dnes.
   Pokud někdo argumentuje podobností ukrajinské situace se Sudety a českou státností,
je  to úplně  jiný  příběh.  Pohraniční  oblasti  českých zemí  byly  postupně od 13. století
osídlovány  z iniciativy  českých  králů  převážně  německými  kolonisty,  kteří  se  tak
postupně stali většinovým obyvatelstvem v českých pohraničních krajích. Ale tyto kraje
byly  de facto  od  počátku  české  státnosti  v 10. století  nezpochybnitelnou  součástí
Českého státu. Nejprve českého knížectví a poté českého království.
Jiří Paroubek, předseda ČSSD

Mrtví nevadí? Nástup S(A)TAN(A)
Vít  Rakušan  se  chystá  na  velkou  misi  –  prý  je připraven stát  se
premiérem České republiky a nahradit tak Petra Fialu. Tento článek
by  mohl  znít  jako  aprílový  žert,  kdyby  ovšem nebyl  myšlen zcela
vážně. V. Rakušan, dosavadní ministr vnitra a člen korupčního hnutí
STAN,  se  prezentuje  jako  člověk,  který  je  nejen  zkušený,  ale  také
neochvějně  důvěryhodný.  Kdo  by  se  ale  nechtěl  ucházet  o  roli
premiéra, když za sebou má tak »úspěšný« rezort a čisté hnutí STAN
v kauze Dozimetr? Už to ale Petrovi Fialovi řekl?

Ano,  přátelé,  je  třeba si  připomenout  onu nezapomenutelnou kapitolu moderní  české
politiky, kdy se hnutí STAN ocitlo uprostřed skandálu, který by snad jinou stranu poslal na
politický  hřbitov.  Kauza  Dozimetr,  zahrnující  podezření  z  korupce,  manipulace  ve
veřejných zakázkách a propojení na kontroverzní podnikatele, sice poněkud pošramotila
pověst hnutí, ale Vít Rakušan zůstal, jako by se vlastně nic nestalo. Podle svých slov o
ničem nevěděl – a kdo jsme my, abychom mu nevěřili? Vždyť říkal, že dělá maximum pro
transparentnost, takže je to nejspíš pravda, i když to pravda není. Protože, kdo by asi tak
mohl  věřit  něco  člověku,  který  má  co  dočinění  s Dozimetrem.
Minimálně šifrovaný telefon, který prý měl na hraní dětem.
O to zajímavější to právě byla informace, že Rakušan vlastnil šifrovaný telefon od strýčka
Petra  Redla nebo snad Standy Polčáka? No jistě,  vždyť každý moderní  politik  dnes
potřebuje trochu toho soukromí. Možná by někoho napadlo, že právě takové zařízení je
ideální k tomu, aby se o určitých věcích nedozvěděly ty nesprávné osoby. Ale to je jen
konspirace, že ano? Vít  Rakušan přece všechny ujistil,  že je jeho telefon naprosto v
pořádku a žádné podezření není na místě. Věřme mu – jako věříme celému hnutí STAN.
S takovými kvalifikacemi je tedy logické, že Rakušan cítí povinnost postavit se do čela
vlády. Vždyť kdo jiný by mohl lépe reprezentovat zemi, která tolik usiluje o důvěryhodnost
a boj proti korupci? S trochou ironie lze dodat, že jeho cesta za premiérským křeslem je
přímo ukázkovým příkladem politické vytrvalosti. Spíš drzosti. To mrtví v kauze Dozimetr
nikomu ve STANu nebo Petrovi Fialovi nijak nevadí?
Jestli se Vít Rakušan opravdu stane premiérem, můžeme se těšit na novou éru.
Možná to bude éra ještě sofistikovanějších šifrovaných telefonů,  důmyslnějších
vysvětlení a třeba i nějakého toho dalšího skandálu, který nás bude bavit, bohužel,
celé měsíce. Ale koneckonců, v České politice nás už přece nic nemůže překvapit.
Nebo  snad  ano?  Nedopusťme  nástup  S(A)TAN(A)!  Člověka,  který
nechal vypnout nepohodlné  weby  v rámci  boje  s dezinformacemi  a  pomohl
prosadit přílepek k zákonu Lex Ukrajina: neoprávněná činnost pro cizí  mocnost.
Jan Klán

Konečná  a  Paroubek.  Plácnou  si?  Schůzka  ohledně
předvolební spolupráce se uskuteční v pátek
Zatímco  tři  strany  připravují  podpis  společného  memoranda  o  podpoře  hnutí
STAČILO!, expremiér a předseda ČSSD Jiří Paroubek napsal předsedkyni KSČM
Kateřině Konečné dopis,  v němž vyzval  k vytvoření  ještě širší  levicové volební
aliance směrem k podzimním sněmovním volbám. Podle informací iportaL24.cz se

schůzka mezi oběma politiky uskuteční v pátek.

Historie  Kladna  1            Rod Kladenských z Kladna
Původ jména Kladna, spojeného na počátku dějin s rodem Kladenských z Kladna,
objasňuje několik pověstí, které byly spojovány s místními hlubokými hvozdy. V jedné
z nich si panstvo z loveckého hradu Křivoklát vyjelo na lov. Při něm dlouho štvali srnu,
a když si již mysleli, že ji mají, zmizela honcům z očí. Hledali ji, ale marně. Namísto

srny narazili na zapadlou vísku uprostřed lesů, kde se setkali s uhlíři, kteří v milířích
vyráběli /pálili/ dřevěné uhlí a s dřevorubci, kteří otesávali klády z mohutných stromů.
Toto místo uprostřed lesů pojmenovali Klády, z čehož vznikl později název Kladno.
Jazykovědci odvozují název města od klád, jako nejdůležitějšího stavebního materiálu
v  ranném středověku.  Tento  výklad  byl  ale  v  poslední  době zpochybněn,  protože
dostatek dřeva byl nutnou podmínkou pro zakládání dalších středověkých osad. Jiné
vysvětlení původu jména Kladno ale nabídnuto nebylo. Často se také uvádí pověst o
rysovi v kladenském znaku. Zde ale nejde o pověst, ale o divadelní hru Znak, kterou
napsal  kladenský starosta  Jaroslav  Hruška,  píšící  pod pseudonymem H.Uden,  při
příležitosti slavnostního otevření stálého divadla v Kladně v roce 1912.  Hra má tři
časti které mají podle figur v kladenském městském znaku - Rys, Orlice a Kladívko.
Jako u mnoha šlechtických rodů jsou i počátky rodu Kladenských z Kladna zahaleny
temnotou,  a  tak  mohli  vznikat  i  pověsti  nebo  dokonce  výmysly.  ejstarší  datum
vztažené ke Kladnu nalezneme v Kronice české Václava Hájka z Libočan. Ten, ačkoli
zajisté mnoho věděl z historie naší země a osudech lidí v ní žijících, měl tu vadu, že
tam, kde nevěděl,  si  příběh vymyslel,  což snižuje věrohodnost jeho spisů. Spojil  s

rytířského  rodu  Kladenských  z  Kladna.  Prvním  skutečně  doloženým  příslušníkem
tohoto  rodu  byl  Vrchota  z  Kladna.  O  pár  let  později  se  objevují  jména  Vaňka  a
Slavibora. K jejich jménům zřejmě patří dvě tvrze - tzv.Hořejší, která stála na místě
dnešního zámku, a Dolejší, která se nacházela poblíž dnešní hlavní Pošty. Dalšími
členy toho rytířského rodu byli Duchoň, Marek, Mařík, Vachek, Bohuta a ještě jeden
Va Rekonstrukce gotické fáze Hořejší tvrze v roce 1997 ukázala, že se tato tvrz spíše
podobala  menšímu  hradu.  Tento  příměr  podporuje  mohutná  hranolová  věž  na
jihovýchodě i poměrně široký vodní příkop, který ji  obklopoval.  Rod Kladenských z
Kladna  tudíž  patřil  k  významným  představitelům  domácí  šlechty,  což  dokládá  i
skutečnost,  že  jeho  příslušníci  zastávali  v  první  polovině  14.století  významné
postavení v církevní správě. Pavel Kladenský z Kladna, synovec biskupa pražského
Jana  z  Dražic,  se  stal  roku  1329  kanovníkem  v  Olomouci,  v  roce  1330  pak
kanovníkem pražského kostela u sv.Víta a v letech 1333 - 1350 arcijáhnem žateckým.
Další  člen  rodu  Bohuta  byl  dokonce  generálním  vikářem  a  kancléřem  pražského
arcibiskupa Arnošta z Pardubic. Černou ovcí rodu byl zřejmě Ondřej z Kladna, který
byl  farářem  v  kladenském  kostele  Nanebevzetí  Panny  Marie.  Vedl  hýřivý  život  a
věnoval se nezřízenému pití natolik, že se začal zadlužovat. Dluhy však nesplácel a
před soudním jednáním ho zachránila v roce 1407 smrt. Další významnou osobností z
rodu Kladenských z Kladna byl Vlašek.Za jeho života vyrostla na Ostrovci ve směru
na  Rozdělov  třetí  tvrz,  později  zvaná  Vlaškova.  Roku  1399  byl  Vlašek  z  Kladna
purkrabím na Žirotíně, ale brzy přestoupil do královských služeb a získal velké jmění.
Byl oblíbencem krále Václava IV. a ten mu dal za peněžní půjčku do zástavy  Březnici
a  poté  ještě  Lovosice,  Bystřici  a  Střekov.  Tak  vzniká  nová  větev  Kladenských  z
Kladna. Jako zástavní pán Střekova pak Vlašek z Kladna v prvních letech husitské
revoluce stál na straně císaře Zikmunda, a to až do bitvy Ústí nad Labem v roce 1426.
Když se husité po dobytí Ústí v červnu 1426 obrátili  proti hradu Střekov, přestoupil
Vlašek se svými syny na stranu husitů. Zde vidíme, že i tento pán kladl větší důraz na
zachování  života  a  majetku  než čest.  Za  husitství  byla  Vlaškova tvrz  opuštěna a
pustla. V roce 1464 ji získali držitelé Buštěhradu Kolovratové z Libštejna. Tuto tvrz
získal  postupně  zpět  Zdeněk  Kladenský  z  Kladna,  ale  část  Ostrovce  zůstala
Kolovratům.  V  třicátých  letech  16.století  ji  Jetřich  Bezdružický  z  Kolovrat  prodal
smečenským  Martinicům,  kteří  ji  vlastnili  ještě  v  17.století.  Dnes  se  z  tvrze  nic
nezachovalo a není ani přesně známo, kde měla stát. Po skončení husitských válek
začal Přech z Kladna scelovat rodový majetek, který sňatkem rozmnožil o nedalekou
tvrz  a  dvůr  v  Hostivicích.  Při  revizi  majetku  v  Českém  království,  prováděné  z
rozhodnutí zemského sněmu v letech 1453 - 1454 nechal zapsat do Desek zemských
statky,  které  jeho  rod  v  bouřlivých  letech  husiské  revoluce  získal.  Zajímavým
dokladem  povědomí  o  Přechově  významu  pro  majetkový  vzestup  kladenského
panství je jeho náhrobní kámen, který je jedním ze dvou náhrobních kamenů rodu
Kladenských z Kladna, které se dochovaly z původního kostela Nanebevzetí Panny
Marie,  odkud  byly  při  jeho  bourání  v  roce  1897  přeneseny  do  východní  arkády
kladenského zámku. Nápis Tuto pan Przech Kladensky gest pochowan pan buoh racz
Dussi geho Milostiwy nam wssem byeti byl totiž podle charakteru písma z pozdního
16.,  či  dokonce ze  17.století  na náhrobní  kámen vytesán až dlouho po Přechově
úmrtí. Posledním příslušníkem rodu Kladenských z Kladna byl Zdeněk Kladenský z
Kladna. Byl chráněncem krále Vladislava Jagellonského a velmože Lva z Rožmitálu,
kterým prokázal řadu užitečných služeb. Ve dvacátých letech 16.století byl zemským
soudcem.  Kladenské  panství  se  mu  podařilo  několikanásobně  rozšířit,  takže  mu
kromě dvou tvrzí a dvorců v Kladně patřily i dvory v Kročehlavech, Motyčíně, Újezdě
pod  Kladnem,  Cvrčovicích,  Hořejší  a  Dolejší  Dobré,  Doksech,  Lukově,  Kamenici,
Knovízi,  Žizicích  a  Tachlovicích.  Protože  byl  Zdeněk  bezdětný,  měl  veškerý  jeho
majetek jako odúmrť připadnout králi. Podařilo se mu však, snad i na přímluvu Lva z
Rožmitálu,  získat  od  Vladislava  Jagellonského  list,  který  mu  zaručoval  svobodné
rozhodování o jeho majetku. Takže 24.ledna 1542 sepsal závěť, v níž odkázal veškerý
majetek  synovi  své  sestry  Maruše,  Oldřichovi  Ždárskému  a  jeho  synům  Janovi,
Stanislavovi,  Jiřímu  a   Zdeňkovi.  Když  v  roce  1543  Zdeněk  Kladenský  z  Kladna
zemřel, vlády nad kladenským se ujal rod Žďárských ze Žďáru.              Jiří Kůstka
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